
PROTOKÓŁ NrXXV/2017 
XXV sesji Rady Gminy Ryjewo z dnia 22 lutego 2017 roku. 

Sesja odbyła się w Gminnym Ośrodlcu Kultury w Ryjewie. 
Sesję rozpoczęto o godzinie 14 - zakończono o godzinie 15^°. 

X X V sesję Rady Gminy otworzył i przewodniczył jej Pan Kazimierz Zima Przewodniczący Rady 
Gminy. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 2 do protokołu. 
Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził prawomocność obrad X X V sesji. 

Na stan 15 radnych w sesji uczestniczy 13 radnych. Nieobecni: 
- Radny Piotr Kurach 
- Radny Zbigniew Reducha. 

W sesji ponadto uczestniczyli: 

1. Pan Sławomir Słupczyński 
2. Pani Dorota Cipkowska 
3. Pani Małgorzata Zdunek 
4. Pani Dorota Czerkies 
5. Pan Andrzej Zwolak 
6. Pani Małgorzata Sejka 
7. Pani Teresa Ruszczak 
8. Uczniowie 

- Wójt Gminy Ryjewo 
- Zastępca Wójta Gminy Ryjewo 
- Skarbnik Gminy Ryjewo 
- Sekretarz Gminy Ryjewo 
- Dyrektor Zespołu Szkół w Ryjewie 
- Dyrektor Szkoły Podstawowej w Straszewie 
- Nauczycielka Zespołu Szkół w Ryjewie 
- Uczniowie Zespołu Szkół w Ryjewie 

Przewodniczący Rady Kazimierz Zima: Pozwolą Państwo, że na samym początku chciałbym 
bardzo serdecznie przywitać młodzież z naszego Zespołu Szkół w Ryjewie, a konkretnie z 
Gimnazjum, wraz z opiekunką Panią Teresą Ruszczak, których gościmy po raz kolejny na sesji w 
ramach prowadzonych w szkole zajęć w Wiedzy o Społeczeństwie. Cieszymy się, ze jesteście 
zainteresowani obradami. Witam również serdecznie wszystkich naszych gości i sołtysów. 

Ad.2 Ustalenie i zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował Radnych, iż Wójt Gminy Ryjewo wystąpił z 
wnioskiem o wprowadzenie do porządku obrad: 
1. Uchwały w sprawie wyrażenia woli na zawarcie przez Gminę Ryjewo porozumienia 
o partnerstwie ze Stowarzyszeniem na Rzecz Bezdomnych „AGAPE" w celu przygotowania i wspólnej 
realizacji projektu pn.: „OSTOJA BOROWY MŁYN". 
W związku z powyższym Przewodniczący Rady wystąpił do Radnych z pytaniem czy mają uwagi 
do wniosku Wójta. Radni nie wnieśli uwag wobec czego przystąpiono do głosowania zmienionego 
porządku obrad. W głosowaniu jednogłośnie (za - 13, przeciw - O, wstrzymał się - 0) przyjęto 
porządek obrad w brzmieniu: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności sesji. 
2. Ustalenie i przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej X X I V nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Ryjewo. 
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4. Informacja z realizacji Programu Rozwiązywania Uzależnień dla Gminy Ryjewo za rok 2016. 
5. Podjęcie uchwały w sprawie projektu dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjum do 

nowego ustroju szkolnego. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji z budżetu Gminy 

Ryjewo dla niepublicznych przedszkoli oraz zakresu i trybu kontroli prawidłowości ich 
pobrania i wykorzystywania. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zasad otrzymywania i wysokości zryczałtowanej miesięcznej diety 
przysługującej sołtysom Gminy Ryjewo z tytułu udziału we wszystkich czynnościach 
związanych z pracą na rzecz Rady Gminy Ryjewo. 

8. Podjęcia uchwały w sprawie przyjęcia zasad udzielania i rozliczania dotacji celowej na 
dofinansowanie prac związanych z modernizacją źródeł energii cieplnej poprzez likwidację 
kotłów opalanych węglem lub koksem w ramach konkursu „Czyste Powietrze Gminy Ryjewo" 
(edycja 2017). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli na zawarcie przez Gminę Ryjewo porozumienia 
0 partnerstwie ze Stowarzyszeniem na Rzecz Bezdomnych „AGAPE" w celu przygotowania 
1 wspólnej realizacji projektu pn.: „OSTOJA BOROWY MŁYN". 

10. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 
11. Interpelacje i zapytania radnych. 
12. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
13. Wolne wnioski i informacje. 
14. Zakończenie obrad. 

Ad.3 Przyjęcie protokołu z poprzedniej XXIV nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Ryjewo. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Kazimierz Zima poinformował, że protokół z X X I V 
nadzwyczajnej sesji z dnia 10 stycznia 2017 roku wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy w 
Ryjewie oraz opublikowany w Biuletynie Informacji Publicznej. Przewodniczący Rady zapytał czy 
są uwagi do protokołu. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. Rada Gminy Ryjewo 
przyjęła jednogłośnie protokół z X X I V nadzwyczajnej sesji Rady Gminy z dnia 10 stycznia 2017 
roku. 

Ad.4 Informacja z realizacji Programu Rozwiązywania Uzależnień dla Gminy Ryjewo za rok 
2016. 

Pan Sławomir Słupczyńsld: Zadaniem Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych było prowadzenie profilaktycznej działalności informacyjnej, edukacyjnej oraz 
szkoleniowej w zakresie rozwiązywania problemów alkoholowych i narkomanii w szczególności 
dla dzieci i młodzieży szkolnej oraz pomoc osobom uzależnionym i ich rodzinom w zakresie 
udzielania porad i wskazówek w terapii i rehabilitacji w chorobie alkoholowej. Komisja 
podejmowała także czynności mające na celu zmotywowania osób uzależnionych do podjęcia 
dobrowolnego leczenia. Źródłem finansowania realizowanych zadań były środki finansowe z 
budżetu gminy, pochodzące z opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych. 
W realizacji zadań programu Komisja współpracowała ze szkołami z terenu Gminy Ryjewo, 
policją, kuratorami, parafią, poradnią leczenia uzależnień, specjalistami w zakresie psychologii i 
uzależnienia, sądem i Gminnym Ośrodkiem Pomocy Społecznej. Gminna Komisja liczy 8 osób. 
Członkami Komisji są głównie osoby pracujące w instytucjach działających w obrębie profilaktyki i 
przeciwdziałania uzależnieniom od alkoholu i narkomanii (pedagodzy, policjanci, psycholog, 
pracownik GOPS, pracownik służby zdrowia). Członkowie GKRPA pracują w trzech zespołach 
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problemowych, które w ramach swych uprawnień odbywają własne posiedzenia i realizowały 
zadania wynikające z przyjętego Programu Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla Gminy 
Ryjewo - uchwała Nr XIII/75/15 Rady Gminy Ryjewo.W roku sprawozdawczym Komisja 
skierowała 4 osoby na szkolenie a także 3 członków Komisji uczestniczyło w szkoleniu 
organizowanym przez Urząd Marszałkowski w Gdańsku. 
W okresie objętym sprawozdaniem, komisja kontynuowała pracę z osobami, które problem 
alkoholowy mają od dłuższego czasu a także pracowała z nową grupą osób mających problem z 
nadużywaniem alkoholu. W 2016 roku 15 osób z problemem nadużywania alkoholu zostało 
skierowanych do zespołu motywującego na rozmowy profilaktyczne. Podczas tych spotkań 
Komisja motywowała te osoby do podjęcia dobrowolnego leczenia uzależnienia i wskazywała 
placówki, które pomogą w rozwiązaniu ich problemu alkoholowego (Poradnia Leczenia 
Uzależnień, grupy AA, leczenie w stacjonarnych placówkach leczenia odwykowego). 
Zgłoszenia osób wpływały do GKRPA w Ryjewie głównie od członków rodzin, od kuratorów 
sądowych. Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Zgłoszenia następowały najczęściej po 
wszczynaniu awantur domowych, stosowaniu przemocy w rodzinie przez osoby będące pod 
wpływem alkoholu. Komisja skierowała 1 osobę na badania psychologiczno-psychiatryczne 
przeprowadzane przez biegłych lekarzy, w celu orzeczenia o stopniu uzależnienia od alkoholu. 
Przeprowadzono 6 wywiadów środowiskowych w rodzinach osób uzależnionych a także 
przeprowadzono wywiady: w miejscu zamieszkania rodzin w których występuje problem 
alkoholowy, w instytucjach powołanych do sprawowania opieki nad rodzinami mającymi problemy 
(kuratorzy, policja, asystent rodziny) , a także w środowisku szkolnym, w którym przebywają 
dzieci z w/w rodzin. Komisja współpracuje z różnymi instytucjami w celu: udzielenia pomocy 
osobom uzależnionym, ocłirony członków rodzin osób uzależnionych, w szczególności udzielała 
różnorodnej pomocy dzieciom (realizacja programów profilaktycznych, organizacja wypoczynku 
letniego, umożliwienie dostępu do dóbr kultury, zapobieganie wykluczeniu społecznemu i inne). 
W okresie całego roku 2016, realizowane były programy i warsztaty edukacyjno-profilaktyczne, 
konkursy, pogadanki, spektakle. Głównym zadaniem było zapobieganie: narkomanii, uzależnienia 
od komputera, spożycia napojów alkoholowych, i paleniu papierosów przez dzieci i młodzież a 
także nauczanie prawidłowego reagowania na różne zagrożenia a także promowanie zdrowego tryb 
życia. W placówkach oświatowych na terenie gminy realizowane były programy profilaktyczne 
takie jak: 

„Bezpieczna szkoła - bezpieczny uczeń", 
„Żyj zdrowo", 
„Dziecko w sieci", 
„Umie powiedzieć NIE", 
„Dopalacze, fakty i mity." 
Uczniom ze szkół na terenie Gminy Ryjewo dofinansowano wycieczkę, wyjazdy na kolonie. 
Z wypoczynku letniego - kolonie wraz z realizacją programu profilaktycznego w Poroninie, 
skorzystało 15 dzieci. Byli to uczniowie Zespołu Szkół w Ryjewie i Szkoły Podstawowej w 
Straszewie. 
W ramach współpracy z parafią pw. Bł. Michała Kozala w Ryjewie, Komisja dofinansowała 
wycieczkę organizowaną przez parafię, w której udział wzięły także dzieci z rodzin wymagających 
wsparcia ze strony Komisji. W ramach programu „Bezpieczna szkoła - bezpieczny uczeń" 
zakupiono gry planszowe dla uczniów w Zespole Szkół w Ryjewie. Komisja prowadziła również 
kampanię przeciw pijanym kierowcom. Na terenie Gminy Ryjewo w 2016 roku sprzedaż alkoholu 
prowadziło 12 sklepów i 1 pub. W 2016 roku objęto kontrolą 4 punkty sprzedaży alkoholu. 
Punktów ze sprzedażą alkoholi wg rodzajów była następująca ilość: 
1) do 4,5% alkoholu i piwo - 13 
2) od 4,5% -18% alkoholu - 13 
3) pow. 18% alkoholu - 12. 
Jednym z zadań GKRPA w Ryjewie, jest realizacja programu przeciwdziałania narkomanii. 
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w okresie objętym sprawozdaniem nie było zgłoszeń dotyczących osób zażywających narkotyki i 
inne substancje psychoaktywne i komisja nie zastosowała wymaganych procedur w stosunku do 
żadnej osoby. Komisja ma jednak świadomość zagrożeń i w związku z tym kładzie duży nacisk na 
profilaktykę wśród dzieci i młodzieży. Mając powyższe na uwadze w Zespole Szkół w Ryjewie w 
ramach programu „Bezpieczna szkoła - bezpieczny uczeń" przeprowadzono warsztaty o tematyce 
uzależnień od narkotyków. Program skierowany był do uczniów szkoły podstawowej i gimnazjum, 
oraz nauczycieli. W warsztatach profilaktycznych wzięło udział 340 uczniów. 
Dofinansowano organizację spotkania wigilijnego w Specjalnym Ośrodku Szkolno-
Wychowawczym w Barcicach w ramach realizacji projektu profilaktycznego: „Dopalacze, fakty i 
mity". W spotkaniu wzięło udział 90 dzieci i 50 osób dorosłych. Tematyka uzależnienia od 
narkotyków i innych substancji psychoaktywnych była poruszana w ciągu całego roku we 
wszystkich programach, i iimych formach oddziaływania na dzieci i młodzież. Oprócz tych grup, z 
wiedzy na temat uzależnień mogli korzystać również dorośli. Zorganizowano zajęcia warsztatowo 
szkoleniowe - „Edukacyjny namiot profilaktyczny". Realizacja wydatków określonych w 
harmonogramie realizacji zadań Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Uzależnień przedstawia się następująco: 
1. Wynagrodzenie członków GKRPA 11.429,00 zl 
2. Opłaty za kolonie 10.785,00 zł 
3. Zakup materiałów 3.152,25 zł 

w tym: 
kompanie profilaktyczne 1,230,00 zł, 
materiały szkoleniowe 217,30 zł, 
nagrody w konkursach, pomoce dydaktyczne 1.099,76zł, 
art. spożywcze 570,69 zł, 
toner 34,50 zł 

4. Usługi zdrowotne 300,00 zł 
5. Usługi pozostałe 11.534,69 zł 

w tym 
warsztaty profilaktyczne, 4.444,00 zł 
usługi psychoterapeutyczne, 1.500,00 zł 
koszt przejazdu uczniów na wycieczkę, 2.000,00 zł 
zawody, warsztaty, 
szkolenia, 3.560,00 zł 
usługi pocztowe materiały edukacyjne 30,69 zł 

6. Opłata za abonament telefoniczny 349,02 zł 
7. Delegacie 1.309,28 zł 

R A Z E M 38.859,24 zł 

Przewodniczący Rady: Chciałbym ze swej strony podziękować członkom Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz wszystkim osobom, które przyczyniły się do 
realizacji zadań programu, a który dotyczy ważnych problemów społecznych. 
Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Ad.5 Podjęcie ucliwały w sprawie projelctu dostosowania sieci szliół podstawowycli 
i gimnazjum do nowego ustroju szlcołnego. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Kazimierz Zima: Proszę Państwa myślę, że uzasadnienie to w pełni oddaje 
ważność tej uchwały. Ja mam świadomość, że czasem trzeba przeprowadzać jakieś zmiany. 
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Natomiast 17 lat temu, wprowadzano gimnazja, wtedy nic nie likwidowano, wręcz przeciwnie 
rozszerzono możliwość i dodano rok dłuższej edukacji w tych mniejszych środowiskach, jak 
choćby tu u nas w Ryjewie. Wtedy ta zmiana budziła również moje wątpliwości i pewnie wielu z 
Państwa. Natomiast po jakimś czasie, w mojej ocenie, te gimnazja wrosły już w nasze środowisko 
na tyle dobrze i na tyle fajnie zaczęły funkcjonować i Wy też w nich, ze dziś naprawdę żal, że one 
zostaną zlikwidowane. Sytuacja jest naprawdę trudna. Nawet jeśli tej uchwały nie przyjmiemy to i 
tak decyzja już zapadła. Po raz pierwszy jesteśmy w tak trudnej sytuacji, bez wyjścia. Możemy 
uchwały nie przyjąć, odrzucić czy przyjąć - to i tak nie ma znaczenia, bo decyzje już zapadły. 
Dzisiaj pracę może stracić, prawdopodobnie straci, kilkunastu nauczycieli i nie ma z kim 
rozmawiać na ten temat. Jesteśmy w sytuacji, gdzie my nie znaczymy tutaj zupełnie nic. 

Radna Barbara Wolak: Pan Przewodniczący powiedział bardzo dużo na ten temat. I ja miałam 
ogromny dylemat, zaczęłam czytać, dowiadywać się o tych sytuacjach, jakie nas czekają. I tak sobie 
pomyślałam, znam trochę szkołę, bo byłam nauczycielem 41 lat, uczyłam w różnych szkołach. 
Powiem, że głównie edukacja zależy od nauczycieli. Taka jest prawda. Nauczyciel we współpracy z 
rodzicami, z uczniami może osiągnąć wiele. Ale żeby dobrze uczyć trzeba mieć dobrą bazę i dziś ta 
baza jest bardzo dobra. Jak pamiętam dawną Szkołę Podstawową w Ryjewie i porównam z tą 
nowoczesną szkołą, pięknie wyposażoną. I tak samo Szkoła w Straszewie zmieniła się w 100% w 
stosunku do tego co było kiedyś. Warunki są bardzo dobre, w każdej klasie wyposażenie, laptopy. 
Nauczyciele są wspaniale wykształceni, prawie w 100% z wyższym wykształceniem magisterskim, 
doskonale pracowali i pracują. I co teraz, powiemy tym nauczycielom dziękujemy, możecie sobie 
poszukać innej pracy. Nauczyciele Ci mają ogromne osiągnięcia z pracą z dziećmi, we współpracy 
z rodzicami. To są konkursy przedmiotowe, którymi obydwie nasze szkoły mogły się pochwalić. 
Mamy wielu laureatów konkursów zarówno w dziedzinach kulturalnych, artystycznych, 
sportowych. Ryjewo jest rozpoznawalne poprzez piłkę ręczną nie tylko w naszym województwie, 
ale i w całej Polsce. Konkursy kulturalne, które też są znane w całym województwie, a czy nawet 
nie dalej. To wszystko będzie zawieszone. My teraz nie wiemy jak potoczy się ta współpraca z 
młodszymi dziećmi, czy da takie same efekty. Powiem tak - to końcówka szkoły pokazuje ile 
możemy osiągnąć. My w tym gimnazjum widzieliśmy, że mamy wspaniałych laureatów 
konkursów, że mamy wspaniałe drużyny sportowe, wspaniałych laureatów konkursów 
artystycznych. Ja myślę, że stracimy wszyscy. Stracą przede wszyscy uczniowie. Uczniowie ze 
Szkoły w Straszewie, którzy nie będą mieli sali gimnastycznej, by rozwijać się sportowo, bo tam 
jest mała salka do ćwiczeń drobnych a nie do gry w piłkę. Stracą uczniowie ze Szkoły w Ryjewie. 
Każdy spadek liczby uczniów powoduje, że ta szkoła będzie miała mniej pieniędzy, gdyż za 
każdym uczniem idą pieniądze. Dziesiątka uczniów to jest około 80 tysięcy złotych. Urząd Gminy i 
Rada będą musieli myśleć nad tym jak dofinansować tą szkołę, aby mogła pracować. Ogólnie 
będzie spadek liczby uczniów. Ale w starszych klasach wzrośnie liczba uczniów, a wiemy że praca 
zarówno dla ucznia jak i dla nauczyciela jest dużo lepsza, kiedy ta klasa jest mniejsza, kiedy jest 
lepsze dojście do każdego ucznia. Myślę Państwo, że na tym właśnie stracimy. Stracą wszyscy a 
przede wszystkim stracą uczniowie. Różnorodność zajęć należy rozwijać w każdej szkole, powinny 
nawet ze sobą konkurować, ale to będzie utrudnione. Poza tym strata nauczycieli, strata 
wykwalifikowanej siły, na razie docelowo wiemy, że 12 osób, może mniej, może część odejdzie na 
emeryturę. Powiększenie klasy w Szkole Podstawowej w Straszewie nie da możliwości, żeby ci 
nauczycieli znaleźli pracę w Straszewie. Będą tam przedmioty, których nie będzie mógł uczyć 
jeden nauczyciel, tylko nauczyciele specjaliści. Nauczyciele w Ryjewie niewiele skorzystają, albo 
w cale nie skorzystają. Tak, że wracając do tego mojego dylematu, no nie wiem, co powinnam 
zrobić, bo początkowo powiedziałam, że nie podniosę ręki zagłosuję przeciw, ale co człowiek może 
kiedy uchwała jest niższa od ustawy Rzeczypospolitej Polskiej. Ustawa weszła, my możemy tylko 
uchwałą zmienić ustrój naszych szkół i to wszystko. Ja tylko liczę, że to co zostanie, to Ci 
nauczyciele którzy będą pracowali w tych szkołach na pewno pokażą nam, że może być dobrze, że 
może nie być gorzej niż było, ale jest mi niezmiernie przykro, że takie zamieszanie spowoduje 
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zarówno kłopoty dla uczniów jak i dla nauczycieli. 

Przewodniczący Rady Kazimierz Zima: Tak, rzeczywiście jeśli mówimy tutaj w tych 
kategoriach, że dzieci stracą bądź nauczyciele to myślę, że najbardziej stracą w okresie 
przejściowym, czyli około 2 do 5 lat. Trzeba głęboko wierzyć, ze po tym czasie wszystko się 
unormuje i będą efekty tych olbrzymich zmian. Najbardziej żal likwidacji gimnazjów, one przeszły 
długą drogę, żeby dobrze później funkcjonować. 

W głosowaniu udział wzięło 13 radnych. W głosowaniu większością głosów (za - 12, przeciw - O, 
wstrzymało się - 1) Rada Gminy podjęła UCHWAŁĘ Nr XXV/175/17 w sprawie projektu 
dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjum do nowego ustroju szkolnego. Uchwała 
stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Ad.6 Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji z budżetu 
Gminy Ryjewo dla niepublicznych przedszkoli oraz zakresu i trybu kontroli prawidłowości 
ich pobrania i wykorzystywania. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 13 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 13, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła UCHWAŁĘ Nr XXV/176/17 w sprawie ustalenia trybu 
udzielania i rozliczania dotacji z budżetu Gminy Ryjewo dla niepublicznych przedszkoli oraz 
zakresu i trybu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania. Uchwała stanowi załącznik 
nr 6 do protokołu. 

Ad.7 Podjęcie uchwały w sprawie zasad otrzymywania i wysokości zryczałtowanej miesięcznej 
diety przysługującej sołtysom Gminy Ryjewo z tytułu udziału we wszystkich czynnościach 
związanych z pracą na rzecz Rady Gminy Ryjewo. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 13 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 13, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła UCHWAŁĘ Nr XXV/177/17 w sprawie zasad 
otrzymywania i wysokości zryczałtowanej miesięcznej diety przysługującej sołtysom Gminy 
Ryjewo z tytułu udziału we wszystkich czynnościach związanych z pracą na rzecz Rady Gminy 
Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Ad.8 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zasad udzielania i rozliczania dotacji celowej na 
dofinansowanie prac związanych z modernizacją źródeł energii cieplnej poprzez likwidację 
kotłów opalanych węglem lub koksem w ramach konkursu „Czyste Powietrze Gminy 
Ryjewo" (edycja 2017). 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 
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Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnycli o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 13 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 13, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła UCHWAŁĘ Nr XXV/178/17 w sprawie przyjęcia zasad 
udzielania i rozliczania dotacji celowej na dofinansowanie prac związanych z modernizacją źródeł 
energii cieplnej poprzez likwidację kotłów opalanych węglem lub koksem w ramach konkursu 
„Czyste Powietrze Gminy Ryjewo" (edycja 2017). Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Ad.9 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli na zawarcie przez Gminę Ryjewo 
porozumienia o partnerstwie ze Stowarzyszeniem na Rzecz Bezdomnych „AGAPE" w celu 
przygotowania i wspólnej realizacji projektu pn.: „OSTOJA BOROWY MŁYN". 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 13 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 13, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła UCHWAŁĘ Nr XXV/179/17 w sprawie wyrażenia woli 
na zawarcie przez Gminę Ryjewo porozumienia o partnerstwie ze Stowarzyszeniem na Rzecz 
Bezdomnych „AGAPE" w celu przygotowania i wspólnej realizacji projektu pn.: „OSTOJA 
BOROWY MŁYN". Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad.lO. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 

11.01. uczestniczyłem w konferencji podsumowującej realizację projektu pn. „ Zakup czterech 
spalinowych zespołów trakcyjnych do obsługi kolejowego odcinka Malbork-Grudziądz w celu 
poprawy bezpieczeństwa, zarządzania, wydajności i niezawodności lokalnego systemu 
transportowego w ramach Szwajcarsko-Polskiego Programu Współpracy współfinansowanego 
przez Szwajcarię w ramach „Szwajcarskiego Programu Współpracy z nowymi krajami 
członkowskimi Unii europejskiej". Na konferencji zaprezentowano również program rewitalizacji 
linii kolejowej 207. 
12.01. Odbyłem spotkanie z opiekunami zatrudnionymi przy dowozach uczniów do szkół. Tego 
dnia odbyłem również spotkanie z przedstawicielami ZNP w sprawie realizacji Ustawy „Prawo 
Oświatowe" na terenie gminy Ryjewo. 
14.01. W Sadlinkach uczestniczyłem w wojewódzkim przeglądzie kolęd i pastorałek. 
15.01. Uczestniczyłem w spotkaniu opłatkowym w Trzcianie. 
17.01. W Sztumie uczestniczyłem w szkoleniu przygotowującym do wprowadzenia nowej sieci 
szkolnej na terenie gminy Ryjewo. 
19.01. Uczestniczyłem w spotkaniu z pracownikami biura PLGD przed oceną wniosków, które 
wpłynęły do biura w ramach Osi Lider. 
20.01. W Urzędzie Gminy Kwidzyn odbyło się spotkanie wójtów: Gardei, Kwidzyna, Sadlinek 
i Ryjewa w sprawie projektu „strażackiego" pn. „Ograniczenie zagrożeń naturalnych na terenie 
Gmin Dolnego Powiśla (Gardeja, Kwidzyn, Sadlinki i Ryjewo) polegające na zakupie 
specjalistycznego wyposażenia dla gminnych jednostek ratownictwa i modernizacji budynku z 
przeznaczeniem na magazyn przeciwpowodziowy". 
24.01. Uczestniczyłem w uroczystościach urodzinowych Pani Agnieszki Gajos - najstarszej 
mieszkanki gminy Ryjewo, która ukończyła 104 lata. 
25.01. W PSP w Kwidzynie spotkałem się z Panem Tomaszem Szczęsnym w sprawie projektu 
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„strażackiego". 
26.01. W zespole Szkół w Ryjewie odbyło się spotkanie z absolwentem naszej szkoły panem 
prof. UG, dr bab. Zbigniewem Kaźmierczykiem. 
28.01. Odbyło się zebranie w OSP Benowo. 
31.01. W Urzędzie Marszałkowskim odbyło się spotkanie wójtów, burmistrzów i prezydentów z 
województwa pomorskiego i kujawsko-pomorskiego w sprawie planowanych zmian ustawy 
samorządowej. Spotkanie odbyło się w Europejskim Centrum Solidarności w Gdańsku. 
03.02. Na zaproszenie wojewody pomorskiego uczestniczyłem w spotkaniu podczas, którego 
poruszone były zagadnienia związane z planowaną przez Rząd reformą oświaty. W spotkaniu 
udział wzięła Pani Anna Zalewska - Minister Edukacji Narodowej. 
04.02. Wraz z przedstawicielami samorządu gminnego: Panem Romanem Zbrógiem i Panem 
Januszem Brunieckim wziąłem udział w I I I Memoriale im. Eugeniusza Żebrowskiego w 
Samorządowym Turnieju Tenisa Stołowego w Mikołajkach Pomorskich. Reprezentanci naszej 
gminy w kategorii mężczyzn zajęli dwa pierwsze miejsca: I m-ce Pan Roman Zbróg, I I m-ce Pan 
Janusz Bruniecki. 
06.02. Na zaproszenie Marszalka Województwa Pomorskiego oraz Polskiej Spółki Gazownictwa 
uczestniczyłem w spotkaniu dotyczącym planów rozwoju sieci gazowej i gazyfikacji gmin na 
terenie naszego regionu. Podczas spotkania przedstawione i przedyskutowane zostały możliwości 
współpracy pomiędzy PSG a lokalnymi samorządami terytorialnymi w zakresie prac nad 
„Koncepcją rozwoju sieci gazowej lub gazyfikacji w oparciu o technologię LNG. 
Tego dnia uczestniczyłem również w spotkaniu zorganizowanym przez Pomorskiego Kuratora 
Oświaty w związku z wejściem w życie ustawy z dnia 14 grudnia 2016 roku - Prawo oświatowe. 
Spotkanie dotyczyło dostosowania sieci szkół do nowego ustroju szkolnego, w tym zadań 
samorządów i ról Kuratora Oświaty. 
07.02 W Urzędzie Gminy Ryjewo odbyło się spotkanie dyrektorów szkół, radnych i pracowników 
Urzędu Gminy w sprawie planowanej sieci szkół. 
10.02. W Gminnej Bibliotece Publicznej w Ryjewie odbyło się spotkanie podsumowujące I X 
edycję Programu Działaj Lokalnie. Tego dnia w GOK w Ryjewie odbył się kolejny Bal 
Charytatywny organizowany przez GOK w Ryjewie, Ks. Krzysztofa Sekułę proboszcza parafii bł. 
Michała Kozala w Ryjewie i Niezależny Klub Samorządowy. Podczas balu udało się zebrać kwotę 
15 tys. złotych. 
11.02. Odbyło się zebranie OSP w Ryjewie. 
14.02. W siedzibie UG Kwidzyn odbyło się posiedzenie Rady Programowej PLGD, na którym 
oceniano wnioski jakie wpłynęły na ogłoszone nabory. 
Tego dnia wspólnie z dyrektorem GOK spotkaliśmy się z Panem Maciejem Jamroz mającym prawa 
do nazwy DISCO BANDŻO, w celu nawiązania współpracy. 
16.02. Na Sali narad Urzędu Gminy Ryjewo odbyło się spotkanie wójtów i pracowników 
merytorycznych: Gardei, Kwidzyna, Sadlinek i Ryjewa w sprawie projektu „strażackiego" pn. 
„Ograniczenie zagrożeń naturalnych na terenie Gmin Dolnego Powiśla (Gardeja, Kwidzyn, Sadlinki 
i Ryjewo) polegające na zakupie specjalistycznego wyposażenia dla gminnych jednostek 
ratownictwa i modernizacji budynku z przeznaczeniem na magazyn przeciwpowodziowy". 
Tego dnia odbyło się posiedzenie Komisji ds. Budżetu ( . . . ) i Edukacji ( . . . ) . 
20.02. Odbyło się posiedzenie Komisji ds. Rolnictwa ( . . . ) . 
21.02. Uczestniczyłem w spotkaniu z przedstawicielami Urzędu Marszałkowskiego w Gdańsku w 
sprawie wspólnego projektu pn. „Kajakiem przez Pomorze" oraz w spotkaniu dotyczącym 
obchodów Roku Rzeki Wisły. 
Informacja stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy odczytał również sprawozdanie z przeprowadzonych kontroli w 
tym kontroli Komisji Rewizyjnej. Informacja ta stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
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Ad. l l Interpelacje i zapytania radnych. /Ad.l2. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania 
radnych. 

Radna Barbara Wolak: Czy będzie remont drogi przy ul. Łąki. Mieszkańcy mają kłopot z 
wyjazdem ? 

Wójt Sławomir Słupczyński: Tak, ale dopóki droga nie wyschnie, nie ma sensu remontu. 
Mieszkańcy chcieli położyć płyty jomb, ale nie ma takiej możliwości. Na drogę tą planowane jest 
wysypanie gruzu i posypaniu pospółką. Ta droga była robiona około 5 lat temu solidnie, jednakże 
zaczęły drogą tą uczęszczać duże samochody, w tym śmieciarka co dodatkowo obciążyło stan 
drogi. Jest również złożony projekt na drogę przy ul. Przejazdowej i został złożony wniosek na 
remont drogi w Trzcianie, co jest zaplanowane w budżecie na ten rok. Pozostałe drogi będą 
remontowane poprzez sypanie gruzu, pospółki i wałowanie, co może przynieść oczekiwane skutki. 

Przewodniczący Rady Gminy Kazimierz Zima: W uzupełnieniu odnośnie sytuacji drogi przy ul. 
Łąkowej sytuacja jest tam o tyle trudna, ze jest to teren podmokły. Wysypanie wywrotki pospółki 
tak naprawdę przy tym stanie nic nie daje, ale w tym roku planujemy wysypać tam dodatkowo gruz, 
który pozyskamy z remontu oczyszczalni i przepompowni. 

Wójt Sławomir Słupczyński: Cały gruz, który będziemy mogli pozyskać z planowanych 
remontów przeznaczymy na bieżący remont dróg. 

Radna Emilia Ostrowska-Cendrowska: Mam podobne spostrzeżenia odnośnie drogi 
wojewódzkiej w kierunku Sztumu w miejscowości Benowo. W momencie gdzie kończy się ten 
dobry asfah zaczynają się dziury, nie da się tamtędy praktycznie przejechać. Nie wiem, nie chcą za 
bardzo przyjechać do nas z Zarządu Dróg Województwa. Mieszkańcy podpisywali w tej sprawie 
petycje do Zarządu Dróg Wojewódzkich. Robiliśmy już wszystko co mogliśmy zrobić w tej 
sprawie. Droga jest w stanie tragicznym. Chodzi nam głównie o bezpieczny dowóz dzieci do szkół. 

Przewodniczący Rady Gminy Kazimierz Zima: Chciałem przekazać informację od Radnego 
Sejmiku Wojewódzkiego. W tej chwili Zarząd Dróg Wojewódzkich zlecił wybranej firmie 
oszacowanie stanu dróg i ubytków. Nie należy się spodziewać w najbliższych dniach takiego 
generalnego remontu, gdyż to jest procedura i wymaga czasu. Natomiast proponuje przygotować 
dokumentację zdjęciową do pisma i przekazać do Urzędu Marszałkowskiego, Do Zarządu Dróg 
Wojewódzkich, jako pierwszy etap naszej interwencji w tej sprawie. Wiem, że pan Radny Sejmiku 
Wojewódzkiego również zgłosi swoją interpelację w tej sprawie. Można spróbować wymusić 
poprzez pisemną interwencję przynajmniej remont ubytków zagrażających bezpieczeństwu 
mieszkańców i osób korzystających z w/w dróg. 

Wójt Sławomir Słupczyński: . Tak, ma Pan rację. Tak zrobimy. 

Ad. 13 Wolne wnioski i informacje. 

Nie zgłoszono. 

Ad.l4 Zakończenie obrad. 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady zamknął obrady X X V sesji Rady 
Gminy Ryjewo. 
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Na tym protokół zakończono. 

Protokół sporządziła 

/adecka 

PrzewodnikauŁćy Rady 

Kaził iiierŁ«ima 
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